
PROTOKÓŁ  Nr XXIV/2012 
Sesji Rady Gminy Manowo 

odbytej w dniu 29 listopada 2012 roku 
 
 
Sesję rozpoczęto o godz. 1100, zakończono o godz. 1518. Posiedzenie odbyło się w sali 
posiedzeń UG Manowo. 
 
Na stan 15 radnych na Sesji obecnych było 15 radnych wg załączonej listy obecności.  
 
Ponadto w obradach Sesji udział wzięli: 
1. Wójt Gminy                            -     Roman Kłosowski 
2. Sekretarz Gminy                     -    Irena Oleksy 
3. Skarbnik Gminy                     -     Bożena Tomaszewska 
4. Protokolant   -     Anna Drabik 
 

zainteresowani pracownicy Urzędu Gminy, goście zaproszeni oraz sołtysi wg załączonych 
list obecności. 
 
 
Ad.I.1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji 
Otwarcia XXIV Sesji Rady Gminy dokonał Przewodniczący Jan Prus i na podstawie listy 
obecności stwierdził prawomocność Sesji. Na stan 15, obecnych było 15 radnych. 
 
Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do przyjęcia porządku obrad. 
 
Radny Tomasz Padykuła wystąpił z pisemnym wnioskiem o zdjęcie z porządku obrad 
projektu uchwały w sprawie w sprawie określenia metody ustalania opłaty za 
gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz ustalenia stawki opłaty (pkt II.3.ł) i 
skierowanie jej do ponownego rozpatrzenia przez stałe komisje Rady. 
 
W wyniku głosowania zdjęto z porządku obrad projekt uchwały zgodnie z wnioskiem 
radnego T. Padykuły. Wniosek został przyjęty 7 głosami za, przy 3 przeciwnych i 5 
wstrzymującymi się.  
 
Następnie głos zabrała Irena Oleksy – Sekretarz Gminy, która poinformowała Radę, że 
zdjęcie z porządku obrad tej uchwały spowoduje odstąpienie od uchwalenia pozostałych – 
wynikających z nowelizacji ustawy o utrzymaniu porządku i czystości w gminach.  
 
Przewodniczący Rady poprosił o rozstrzygnięcie tej kwestii przez radcę prawnego oraz 
pracownika merytorycznie odpowiedzialnego za przygotowanie projektów uchwał. 
 
Wójt: uchwały te stanowią prawo miejscowe, podlegają publikacji w Dzienniku Urzędowym 
Województwa Zachodniopomorskiego i muszą wejść w życie od 1 stycznia 2012 roku. Było 
posiedzenie Komisji (nie interesuje mnie to, że ktoś musiał wyjść z posiedzenia), w którym 
uczestniczyłem i mogłem odpowiadać na Państwa pytania.  
Mamy na terenie gminy 2200 gospodarstw domowych, w tym 55% to są rodziny jedno i 
dwuosobowe. W przeliczeniu na mieszkańców to jest 1950 osób. Przy zastosowaniu innej 
metody naliczania tyle osób zostanie pokrzywdzonych. Dlaczego emerytka miałaby płacić 
31 zł zamiast 9,90 zł? Dlaczego rodzina 2-osobowa zamiast ok. 19,80 miałaby płacić 31 zł? 
Jeśli chodzi o rodziny wielodzietne – stanowią one 15% umów (330) i obejmują 2400 osób. 
W 30% są to rodziny 3 i 4-osobowe. Odnoszę się do osób samotnych i rodzin 2-osobowych, 
które przy wprowadzeniu innej metody zostaną pokrzywdzone. Sprawiedliwej metody nie 
ma. Najbardziej sprawiedliwym sposobem jest naliczanie od osoby, bo to osoba produkuje 
śmieci. My jako Rada mamy wybrać metodę. Na pewno wiele osób zapłaci więcej niż 
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dotychczas. Dotychczas niektórym rodzinom zezwalałem na wywożenie pojemnika raz w 
miesiącu. Prawo mówi, że należy wywozić śmieci raz na 2 tygodnie, aby nie dopuścić do 
rozprzestrzeniania się robactwa (inkubacja muchy trwa do 2 tygodni). Dlatego nie ma tu 
znaczenia czy pojemnik jest zapełniony, czy nie.  
Tak Państwo przegłosowaliście – to jest kompetencja Rady Gminy. Zaraz się dowiemy, czy 
jest możliwość prawna podjęcia pozostałych uchwał.  
 
Radny Tomasz Padykuła: problem wynika głównie z kalkulacji, na podstawie której 
wyliczone zostały stawki opłaty. Nie chodzi o wybór metody. W tabeli przyjęto do obliczeń 
maksymalną ilość kilometrów – 25 km (tyle kilometrów jest z Koszalina do Grzybnicy). 
Dlaczego nie przyjęto rozróżnienia dla poszczególnych miejscowości – np. do Kretomina i 
Bonina jest bliżej. Stawka musi być taka sama dla wszystkich mieszkańców gminy, ale 
dane zawarte w tabeli nie muszą być jednakowe.  
 
Wójt: przetarg będzie ogłoszony minimalnie na rok, a maksymalnie na 18 miesięcy. 
Dlatego może być wprowadzona korekta, ponieważ kalkulacja zawiera m.in. zakup 
komputera, którego przy kolejnym przetargu już nie będzie.  
Uchwalając stawkę dajemy już jakąś sugestię dla operatora, ale nie możemy uchwalić 
stawki po ogłoszeniu przetargu. W Bobolicach stawka za wywóz śmieci segregowanych 
wynosi 10 zł,  w Polanowie 12 zł, w Świeszynie 9,87 zł, w Malechowie ok. 9 zł.  
Odległość zapisana w kalkulacji to średnia odległość (w przeliczeniu na mieszkańca) do 
wysypiska, a nie do Koszalina. Po przetargu korekty będą, ale dzisiaj nie odpowiem czy 
będą w górę, czy w dół. Jeśli chodzi o płace, to minimalna jest 1500 zł. My do kalkulacji 
wzięliśmy średnią płacę urzędu, a nie minimalną.  
 
Radna Grażyna Góral: zaniepokojeni są również mieszkańcy Manowa, a ostatnie 
wystąpienie p. Hoca w Sejmie spowodowało, że temat wrócił. Są zapytania w sprawie 
spotkania z mieszkańcami w tej sprawie. Można było przez Internet wypełniać ankiety, ale 
nie o to ludziom chodziło.  
 
Wójt: być może nie doczekamy realizacji tej ustawy - została skierowana do Trybunału 
Konstytucyjnego. Moim zdaniem, po dopięciu spraw związanych z umowami sytuacja 
obecna może pozostać jeszcze przez kilkanaście lat. Nam ten system bardzo odpowiadał. 
Przeraża nas to, co ma nastąpić. Będzie wiele osób niezadowolonych. 
 
Radny Leszek Kondrat – nie tak dawno Pan powiedział, że nie mamy się na siebie obrażać, 
tylko ze sobą rozmawiać. Okazuje się, że brakowało nam właśnie takiej dyskusji.  
 
Radny Janusz Sałek: była Komisja, dlaczego nie dyskutowałeś? 
 
Radny Leszek Kondrat: wyszedłem z posiedzenia Komisji, bo pracuję i musiałem jechać. 
Łatwo tak mówić komuś, kto nie pracuje. Nikt nie wychodzi z komisji lub sesji, jeśli nie ma 
ważnego powodu. Myślę, że nie ma żadnego problemu, żeby zwołać posiedzenie komisji na 
poniedziałek i rozwiążemy sprawę.  
 
Wójt: kolega ma rację. Tonujmy nasze emocje, bo nie o to chodzi. 
 
Przewodniczący Rady: do tematu wrócimy i omówimy to na spokojnie. Proszę o zabranie 
głosu p. Magdalenę Osińską – inspektora ds. ochrony środowiska.  
 
Magdalena Osińska – inspektor ds. ochrony środowiska: po konsultacji z p. Karoliną 
Barabasz-Kaszubską – radcą prawnym ustaliliśmy, że należy wycofać 4 pierwsze uchwały. 
Można pozostawić regulamin utrzymania porządku i czystości na terenie gminy. 
 
Jan Prus: wycofujemy uchwały od punktu „ł” do „o”. 
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Radny Tomasz Padykuła: punkt 2 art. 6k mówi, że rada ustala stawkę za pojemnik o 
określonej pojemności. W żadnej uchwale nie znalazłem ceny za pojemnik.  
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: tę kwestię będziemy wyjaśniali na późniejszym 
posiedzeniu.  
 
Radny Sławomir Jamka: w kwestii formalnej - zostaliśmy wprowadzeni w błąd. Jeśli jest 
wniosek o wycofanie 1 punktu, a w ślad za tym wycofuje się pozostałe trzy punkty, które z 
nim współbrzmią, to oznacza, że był wniosek o wycofanie 4 punktów.  
 
Wójt: my teraz zmieniamy cały system. Jeśli ustalimy 9,90 zł od osoby, to my nikomu nie 
ograniczamy ilości wywożonych śmieci. Tyle, ile mieszkańcy wyprodukują my wywozimy. 
Ustalamy cenę od osoby, a nie od kubła. 
 
Radny Leszek Kondrat: czy ta uchwała musi obowiązywać od 1 stycznia? Co się stanie jeśli 
wejdzie życie od 1 lutego? 
 
Magdalena Osińska – inspektor ds. ochrony środowiska: deklaracja musi być ogłoszona w 
dzienniku urzędowym i mieszkańcy do końca marca muszą złożyć deklaracje. W związku z 
tym muszą mieć na to odpowiedni czas. My musimy je najpierw mieszkańcom dostarczyć. 
Najlepszym rozwiązaniem jest, aby uchwały zostały podjęte do końca listopada. 
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: przed zakończeniem sesji podam termin posiedzenia 
komisji. 
 
 
Do porządku obrad innych uwag nie wniesiono.  
 
I. Sprawy regulaminowe: 

1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji. 
2. Przyjęcie protokołu XXIII Sesji Rady Gminy. 
3. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych w okresie 

międzysesyjnym. 
4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym. 
5. Informacja Skarbnika o sytuacji finansowej gminy. 
6. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji. 
7. Informacja komisji RG z pracy w okresie międzysesyjnym. 
8. Interpelacje i zapytania. 
9. Trybuna obywatelska. 

II. Sprawy problemowe: 
1. Pierwsze czytanie projektu budżetu gminy na 2013 r. 
2. Zimowe utrzymanie dróg. 
3. Podjęcie uchwał w sprawie: 

a) przyjęcia regulaminu działalności świetlic wiejskich na terenie Gminy 
Manowo, 

b) nadania nazw ulicom w miejscowości Kretomino, 
c) Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych 

na 2013 rok, 
d) przyjęcia harmonogramu realizacji zadań wynikających z „Gminnego 

Programu Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2011-2014” w roku 2013, 
e) podziału Gminy Manowo na stałe obwody głosowania, 
f) zatwierdzenia taryf za zbiorowe zaopatrzenie w wodę i zbiorowe 

odprowadzanie ścieków, 
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g) uchwalenia zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
gminy Manowo dla części wsi Bonin w obrębie Bonin dla jednostek 14U/MN, 
17U/MN i 06KDD, 

h) uchwalenia zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
części wsi Kretomino w obrębie ewidencyjnym Kretomino w gminie Manowo 
dla jednostki D-13, 

i) uchwalenia zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
części wsi Kretomino w obrębie ewidencyjnym Kretomino w gminie Manowo 
dla jednostki D-22, 

j) uchwalenia zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
części wsi Kretomino w obrębie ewidencyjnym Kretomino w gminie Manowo 
dla jednostki D-17, 

k) uchwalenia zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
części wsi Kretomino w obrębie ewidencyjnym Kretomino w gminie Manowo 
dla jednostki D-41, 

l) przyjęcia „Programu i zasad współpracy Gminy Manowo z organizacjami 
pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku 
publicznego na rok 2013”, 

m) określenia metody ustalania opłaty za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi oraz ustalenia stawki opłaty, 

n) określenia terminu, częstotliwości i trybu uiszczania opłaty za 
gospodarowanie odpadami komunalnymi, 

o) określenia wzoru deklaracji o wysokości opłaty za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi składanej przez właścicieli nieruchomości zamieszkałej, 

p) szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia usług w zakresie odbierania 
odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości, na których zamieszkują 
mieszkańcy   i zagospodarowania tych odpadów, w zamian za uiszczoną przez 
właściciela nieruchomości opłatę za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi, 

q) regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie gminy Manowo, 
r) ustanowienia służebności przesyłu na niezabudowanych działkach gruntu, 
s) wyrażenia zgody na zawarcie z dotychczasowymi najemcami kolejnej umowy 

najmu lokalu użytkowego – Ośrodka zdrowia w Manowie, 
t) wyrażenia zgody na zawarcie z dotychczasowymi najemcami kolejnej umowy 

najmu lokalu użytkowego – Ośrodka zdrowia w Boninie, 
u) ustanowienia służebności korzystania z nieruchomości położonej w 

Mostowie, 
v) odpłatnego nabycia działki. 

4. Wolne wnioski i informacje. 
5. Odpowiedzi na interpelacje. 
6. Zakończenie. 

 
 
 
Ad.I.2. Przyjęcie protokołu XXIII Sesji Rady Gminy 
Protokół XXIII przyjęty został 15 głosami za (jednogłośnie).    
 
 
Ad.I.3 Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych w 
okresie międzysesyjnym 

Jan Prus – Przewodniczący Rady poinformował, że w okresie międzysesyjnym zajmował się 
następującymi sprawami: 

� 8, 15 i 22 listopada pełniłem dyżury w UG Manowo. 
� 9 listopada uczestniczyłem w spotkaniu dotyczącym rekultywacji rzeki Radew w 

Mostowie. 
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� 10 listopada brałem udział w spotkaniu z okazji Święta Niepodległości w Rosnowie. 
� 15 listopada odbyło się spotkanie z przedstawicielami organizacji pozarządowych z 

terenu gminy Manowo. 
� 17 listopada uczestniczyłem w XI Kapeliadzie Manowskiej. 
� 22 listopada odbyło się wspólne posiedzenie stałych Komisji Rady Gminy.   
� 28 listopada miałem spotkanie z p. J. Bokiejem w sprawie obaw mieszkańców 

związanych z przekazaniem dróg powiatowych Nadleśnictwu Manowo.     
 
 
Ad.I.4 Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym 
 

Wójt przekazał następujące informacje: 
� Spotkanie w sprawie rekultywacji rzeki w Mostowie – firma jest z Małopolski, siedzibę 

mają w Miastku. Od kilku lat świadczą usługi w zakresie regeneracji zbiorników 
wodnych. Przedstawiciel firmy przed spotkaniem był w Mostowie i przedstawił swoją 
ofertę. Oferta jest ciekawa – koszt rekultywacji mógłby się zamknąć w kwocie 100.000 
zł.  W tym byłoby bagrowanie, które pogłębi ten zbiornik o 0,5 m. Po bagrowaniu w 
cenie mieści się jeszcze trzykrotne wykoszenie pozostałych zrośli. Problemem jest to, że 
zbiornik znajduje się w obszarze Natura 2000. Osad denny można odprowadzać na 
odległość 300 m, a po wysuszeniu może być stosowany jako nawóz. Nie może być to 
wykonywane w okresie wegetacji roślin i tarła. 3 i 4 grudnia będę na spotkaniu 
zorganizowanym przez Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska. Postaram się znaleźć 
15 minut, żeby ten temat przedstawić. Jeśli będzie szansa zrealizowania tego 
przedsięwzięcia na bazie środków WFOŚ, to my się tego podejmiemy. Musimy stworzyć 
program, na podstawie którego możemy wystąpić o dofinansowanie.  

� Odśnieżanie – proszę przewodniczących rad osiedli i sołtysów na spotkanie podczas 
przerwy w sprawie odśnieżania chodników. Od sezonu 2011/2012 chodniki przy 
drodze krajowej odśnieża GDDKiA, natomiast PZD i ZDW nie będą odśnieżać 
chodników.  
Jest możliwość odpracowania długów również przy odśnieżaniu. Do tej pory zgłosiły się 
tylko 4 osoby. Liczyłem przede wszystkim na te osoby.  

� Oświetlenie – w części południowej gminy nie ma w tym zakresie uwag. Rosnowo 
zostało załatwione kompleksowo w dwóch turach. Zostało jeszcze Kretomino. 

� Śmieci – już wcześniej mówiłem, że będą z tym związane emocje. Nie wiem, co radny T. 
Padykuła chciał przez to powiedzieć, że przez 18 miesięcy nic nie robiliśmy i dopiero 
teraz się za to wzięliśmy? Wiele spotkań w tym temacie się odbyło. Ja osobiście byłem 
na sześciu lub siedmiu, a p. Magda Osińska brała również udział w szkoleniach. Sporo 
czasu na ten temat poświęciliśmy. Wczoraj również było spotkanie z samorządowcami z 
innych gmin. Podobne emocje były w gminie Świeszyno, która już ma pakiet uchwał 
zatwierdzonych. Dzisiaj jest sesja w Polanowie na ten temat.  
Przepraszam za emocje z mojej strony, niemniej starajmy się je tonować i rozmawiać. 

� Wiele czasu poświęciliśmy nt. budżetu. Po wspólnym posiedzeniu Komisji odbyło się 
również posiedzenie Komisji Budżetu i Finansów. Pan Przewodniczący w odpowiednim 
czasie przedstawi wnioski z tego spotkania. Na wniesienie uwag i propozycji do 
projektu budżetu mają Państwo czas do następnego posiedzenia Komisji, abym miał 
czas na ich rozpatrzenie. Apeluję, aby w interpelacjach nie zgłaszać już żadnych 
większych przedsięwzięć (oprócz usterek i napraw).  

 
Ad.I.5 Informacja Skarbnika o sytuacji finansowej gminy 
Następnie informację o stanie finansowym Gminy przedstawiła Bożena Tomaszewska – 
Skarbnik Gminy. Informacja stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
 
Radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska: czy nagrody dla nauczycieli zostaną wypłacone do 
końca roku? 
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Wójt: tak, wypłacimy nagrody. 
 
Bożena Tomaszewska – Skarbnik Gminy: nagrody dla nauczycieli to koszt ok. 50.000 zł 
oraz fundusz świadczeń socjalnych również ok. 60.000 zł. Te środki należałoby jeszcze 
grudniu wypłacić. 
 
Radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska: za przewozy dla firmy Rumcajs zalegamy 16.000 zł. 
Za jakie przewozy to dokładnie jest? 
 
Bożena Tomaszewska – Skarbnik Gminy: mam zestawienie faktur. Proszę w przerwie sesji 
się zapoznać. 
 
Radna Daria Stasiak: za jaki okres zalegamy za oświetlenie uliczne (215.000 zł)? Czy nie 
grożą nam za to jakieś konsekwencje? 
 
Wójt: jest to zadłużenie wielomiesięczne. Nic nam nie grozi, ponieważ jesteśmy po 
rozmowie z prezesem. Deklarowałem, że należności będą uregulowane w ciągu 60 dni.  
 
Bożena Tomaszewska – Skarbnik Gminy: do firm, w stosunku do których mamy 
największe zadłużenie przygotowaliśmy pisma w sprawie odroczenia płatności. 
 
Radny Tomasz Padykuła: czy istnieje możliwość, abyśmy wszystkie zobowiązania z 2011 
roku uregulowali jeszcze w tym roku? 
 
Bożena Tomaszewska – Skarbnik Gminy: chciałabym bardzo. Są 2 pozycje, których nie 
możemy uregulować. W przedszkolach została kwota 22.000 zł i 111.000 zł wobec firmy 
Ekoinstal. Wobec tej firmy za 2012 rok zalegamy ok. 700.000 zł.  
 
Wójt: jedną fakturę częściowo spłaciliśmy (50.000 zł). Chcielibyśmy to spłacić.  
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: jakie zadłużenie planowane jest na koniec 2012 roku? 
 
Wójt: jeśli zadłużenie zmniejszy się o 500.000 zł, to będzie dobrze. 
 
Bożena Tomaszewska – Skarbnik Gminy: największą kwotą, którą w tej chwili musimy 
zapłacić jest 300.000 zł Starostwu Powiatowemu. Jest to bardzo ważne i do końca roku 
musi ta suma do nich wpłynąć – zgodnie z porozumieniem.  
Do końca roku jesteśmy w stanie spłacić najwyżej 500-600.000 zł. 
 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: czyli 2.500.000 zł zadłużenia zostanie. 
 

Bożena Tomaszewska – Skarbnik Gminy: jeśli ktoś z mieszkańców zgłosi się do Państwa 
sołtysów w sprawie odpracowania długów, to należy pobrać od p. Basi Tchoryk 
zestawienia, które trzeba wypełnić, podpisać, wpisywać odpracowane godziny i zdać do 
urzędu.  
 

Wójt: uważam, że najodpowiedniejszą osobą do nadzorowania tych osób będzie sołtys lub 
przedstawiciel rady sołeckiej. Odpracowywanie godzin nie może być fikcją. Musimy być na 
to wyczuleni. Są już 2 osoby, które bardzo uczciwie odpracowały. Stawka to 9 zł brutto za 
1 godzinę. Proszę o zachęcanie mieszkańców do odpracowywania zaległości w ten sposób. 
 
 

Ad.I.6. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy przedstawił informację z realizacji uchwał pojętych na 
ostatniej sesji. Informacja stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
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Ad.I.7 Informacja z pracy komisji RG w okresie międzysesyjnym 
 

Sławomir Jamka – Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów: wczoraj mieliśmy 
posiedzenie KBiF, na którym zajmowaliśmy się zmianami w projekcie budżetu na 2013 
rok. Oprócz sugestii złożonych na wspólnym posiedzeniu komisji wpracowaliśmy 
dodatkowe propozycje zmian, które przedstawię podczas pierwszego czytania projektu 
budżetu.  
 
 
Ad.I.8.  Interpelacje i zapytania 
 

Radny Tomasz Padykuła: 
� Czy Pan Piątek jest jedyną osobą, która wywozi nieczystości na terenie naszej 

gminy, czy jest jeszcze inna firma? Jedna z mieszkanek pyta, do kogo może zwrócić 
się w tej sprawie, ponieważ szambo ma tak usytuowane, że pan Piątek nie może tam 
dojechać. 

 
Wójt: zdarza się, że niektóre posesje powojenne mają ograniczony wjazd, dlatego w 
wyjątkowych sytuacjach wysyłana jest beczka gminna. Tylko Pan Piątek posiada koncesję 
na wywóz nieczystości na terenie gminy. 
 
Magdalena Osińska-Śliwa – inspektor ds. ochrony środowiska: koncesję ma jeszcze p. 
Marud z Kościernicy. Ścieki wywozi do Jamna i dlatego niechętnie to robi. Koncesję ma 
również firma WC-Serwis, która zajmuje się podstawianiem toi-toi.  
 
Radny Tomasz Padykuła: 

� Droga gminna w stronę biskupa – woda z drogi spływa na posesję nr 30 i wsiąka w 
fundamenty.  

� Jest prośba mieszkańców o przywiezienie piasku na zimę. 
 
Radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska:  

• Brak busów w niedzielę – proszę o podjęcie wspólnych działań w celu rozwiązania 
tego problemu. 

 
Radna Grażyna Góral: 

� Regeneracja zbiornika w Mostowie – czy spotkanie w dniach 3-4 grudnia w tej 
sprawie jest zamknięte? Czy nie byłoby wskazane uczestnictwo przedstawicieli 
Nadleśnictw Manowo i Bobolic? 

�  Cmentarz w Wyszewie – jest to jedyny cmentarz na terenie naszej gminy, gdzie 
odbywają się pochówki. Samo Sołectwo Wyszewo nie poradzi sobie z kosztami 
dotyczącymi naprawy ogrodzenia i wykaszania. Proponuję, aby z innych sołectw 
(Manowo, Rosnowo, Wyszebórz) określone środki na cel przekazać sołectwu 
Wyszewo.  

 
Radna Joanna Czerwiak: 

• Dziękuję w imieniu swoim i mieszkańców za wykonanie zjazdów do Grzybniczki i na 
Kamienne Kręgi. 

 
Radny Sławomir Jamka:  

� Wczoraj odbyło się zebranie Rady Osiedla w Rosnowie i podzieliłem się informacją, 
że od przyszłego roku nie będzie na kąpielisku w Rosnowie ratowników. Proszę 
Wójta o zrewidowanie tej decyzji. Rosnowo jest największą miejscowością (1/3 
mieszkańców gminy). Jest to największa atrakcja turystyczna Rosnowa. To 
kąpielisko nie jest tak wyprofilowane, żeby można było spokojnie wejść z dzieckiem 
kilka metrów w głąb. Dno jest nierówne i zanieczyszczone. Pani sekretarz 
stwierdziła, że może to zabezpieczyć dzierżawca. Zajrzałem do umowy dzierżawy i 
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okazało się, że jest tam deklaracja ze strony gminy o zabezpieczeniu ratowników do 
2015 roku. Rozmawiałem z dzierżawcą, który poprosił, abym w jego imieniu 
przekazał, że nie wyobraża sobie, żeby w takiej sytuacji mógł tą dzierżawą 
zawiadywać.  

 
Radny Konstanty Dańczak: 

� Oświetlenie – zgłaszałem ten problem na poprzedniej sesji. Lampy nie świecą. W 
innych miejscowościach jest podobna sytuacja. Trzeba coś w tej sprawie konkretnie 
postanowić. Nie może być takiej sytuacji, bo teraz jest jesień i długie wieczory, a 
lampy nie świecą już 2 miesiące. Jesteśmy w tej kwestii niewiarygodni.  

� Na ulicy Pieczarek w Kretominie 2 lampy są zasłonięte drzewami. Lampy się palą, a 
na ulicy jest ciemno. Jeśli jest taka możliwość, to trzeba je wyciąć. 

� 3 studzienki na ulicy Kretomińskiej (droga powiatowa) są zapchane (zgłaszałem to 
na poprzedniej sesji).  

� Po raz trzeci zgłaszam brak luster w Kretominie (przy drodze powiatowej – 
Kretomińska/Porzeczkowa).  

� Również na drodze Grzybowej/Pieczarek jest pilna potrzeba postawienia lustra.  
� Czy jest możliwość wykupu udziałów w drogach na osiedlu przy ul. Agrestowej i 

Winogronowej? Drogi szutrowe nie są naprawione i również nie ma tam oświetlenia. 
 

Wójt: w Ministerstwie gospodarki leży projekt ustaw w sprawie opłat za oświetlenie przy 
drogach krajowych. Na 90% jest już ustalone, że opłaty będzie ponosił właściciel dróg 
krajowych, czyli GDDKiA. Nie dotyczy to dróg powiatowych i wojewódzkich.  
 
Radny Stanisław Turowski: 

� Panie Wójcie, rodzice dzieci ze Szkoły Podstawowej w Boninie złożyli na Pana ręce 
pismo z prośbą o naprawienie drogi prowadzącej do szkoły. Ktoś tam wykonał jakieś 
prace, ale nieskuteczne. Należy te drogę ukształtować, żeby był spadek. Są 
nierówności, woda się zatrzymuje i tworzą się kałuże.  

� Zjazd do Bonina – prosimy o pomoc w sprawie remontu tego zjazdu. Woda w okresie 
zimowym zamarza i robi się lodowisko.   

 
Radny Daniel Sapilak:  

� Czy jest szansa na naprawę drogi na odcinku od świetlicy wiejskiej w stronę lasu? 
 
 
 

Ad.I.9. Trybuna obywatelska 
 

Jerzy Bokiej – mieszkaniec gminy Manowo: chciałbym zabrać głos w sprawie dróg 
powiatowych, które od 1 stycznia mają stać się drogami leśnymi. Jest to dla nas rzecz 
trudna do przyjęcia z różnych względów. Najważniejsze to: 

� Skrócenie i ułatwienie dojazdu do pracy, szkół i przedszkoli mieszkańcom Policka i 
Wyszeborza poprzez ominięcie zatłoczonej latem drogi nr 11. 

� Ułatwienie dojazdu mieszkańcom gminy Manowo do gminy Sianów i nad morze. 
� Jedyna możliwość szybkiego i łatwego dojazdu turystów przebywających w Policku  i 

Wyszeborzu oraz w gminie Manowo nad morze i do Koszalina. 
� W związku z planowanymi inwestycjami (mnogość działek budowlanych) ominięcie 

zatłoczonej drogi krajowej nr 11 oraz skrócenie i ułatwienie dostaw materiałów 
budowlanych z Koszalina oraz kruszyw z kopalni w Węgorzewie. 

� Utrzymanie statusu podmiejskiego gospodarstwa agroturystycznego „Cichy Dwór” w 
Policku i innych ośrodków turystycznych w okolicy. 

� Ułatwienie dojazdów turystów weekendowych z Koszalina. 
Proszę Państwa, w zamyśle Powiatu przekazanie drogi do Nadleśnictwa Manowo 
spowodować ma pewne ułatwienie dla mieszkańców. Rozumienie to jest połowiczne, bo 
faktem jest, że możemy korzystać z drogi najkrótszej w dojeździe do domu. To nam nie 
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załatwia do końca sprawy. Najczęściej jeździmy do Koszalina lasem – czyli drogami 
powiatowymi. Są one w opłakanym stanie i już dawno powinny być remontowane. 
Obiecywano udrożnienie drogi miedzy Manowem a Maszkowem. Udrożniono odcinek w 
najlepszym stanie, czyli Manowo-Wyszebórz. W najgorszym stanie jest odcinek z Policka do 
Maszkowa – droga ta nie jest przejezdna. Przekazanie tej drogi Lasom Państwowym 
spowoduje, że nikt oprócz mieszkańców nie będzie mógł tymi drogami się poruszać. Będą 
karani mandatami. Moje gospodarstwo agroturystyczne się rozwija (odrestaurowanie 
dworu, oficyny dworskiej, przywieziona została zabytkowa chałupa z Mścic). Można już 
zapraszać turystów. Turysta przyjedzie do Policka, jeśli będzie miał możliwość dojechania 
nad morze. Drogą krajową musi jechać przez 3 godziny do Mielna podczas letniego okresu. 
Ktoś tu czyni źle. Jeśli tę drogę wybuduje Nadleśnictwo i udostępni ja do powszechnego 
ruchu, to jesteśmy za tym – ale jestem przekonany, że zostanie postawiony znak zakazu 
ruchu z wyłączeniem mieszkańców. Dla turystów – nie tylko moich – nie będzie żadnych 
szans.  
Policko będzie się nadal rozwijać. Zainwestowaliśmy tam wszystkie pieniądze. W Policku 
jest opracowany plan zagospodarowania przestrzennego i na części tych gruntów będzie 
wybudowana wieś pomorska, nawiązująca charakterem do tej chałupy, która już tam stoi. 
Jest to przedsięwzięcie ponadregionalne. Myślę, że będziemy wszyscy z tego dumni. 
Odcięcie tego terenu od tej inwestycji jest zamknięciem tej inwestycji. Dla nas to jest po 
prostu zagłada. Państwo z Rady Powiatu powiedzą, ze jest dojazd przez drogę nr 11 – ale 
który turysta przyjedzie, żeby latem jeździć droga krajową nad morze? – Nikt! Ta droga ma 
duże powodzenie przede wszystkim latem. Ta sytuacja ulega zmianie. Cytat z Gazety 
Ziemskiej (listopad/grudzień 2011) z wypowiedzi Starosty Romana Szewczyka: „W związku 
z tym, że fundusz Wojewody jest w tym roku znacznie okrojony – o kilkanaście milionów 
złotych – będziemy chcieli zrobić jedną drogę z tzw. schetynówki tj. trasa Wyszebórz-
Policko. Inwestycja ta otrzymała najwyższą ocenę w rankingu Wojewody 
Zachodniopomorskiego”. Co się stało z tym rankingiem? My, jako mieszkańcy Policka 
czujemy się skrzywdzeni. Nie oznacza to, że my nie jesteśmy zadowoleni z dogi Manowo-
Wyszebórz - jesteśmy zadowoleni. W naszej kochanej ojczyźnie zamiast zrobić odcinek 
drogi, który jest w najgorszym stanie, robi się ten w najlepszym stanie. Wśród opinii 
jednostek administracyjnych w sprawie przekazania tych dróg do nadleśnictw znalazła się 
opinia negatywna Burmistrza Miasta i Gminy Sianów (m. in. Chodzi o drogę Policko-
Lubiatowo-Wyszebórz i Maszkowo-Wyszebórz). Powodem jest troska o pozbawienie 
mieszkańców swobodnego i nieograniczonego dojazdu do zamieszkałych posesji, dla 
których te drogi stanowią jedyny możliwy dojazd. Wydanie pozytywnej opinii może 
nastąpić z chwilą zapewnienia przez właściciela nieruchomości służebności przechodu i 
przejazdu na rzecz użytkowników tych dróg. To jest odpowiedź, która satysfakcjonuje 
mieszkańców gminy Sianów. Odpowiedź Wójta Gminy Manowo nie nastąpiła wcale. Jestem 
w stałym kontakcie z p. Wójtem, który rozumie nasze problemy, jednak – tak myślę -
strategiczna polityka powiatu jest trochę inna niż zrozumienie naszych potrzeb.  
Apeluję do p. Wójta, aby zechciał napisać opinię na temat przekazania tej drogi do Lasów 
Państwowych. Myślę, że opinia ta powinna zawierać stanowisko naszych mieszkańców (w 
szczególności Policka i Wyszeborza). To nam ułatwi życie, funkcjonowanie i zapewni 
sensowność naszych dalszych inwestycji.  
Wystąpiliśmy do Rady Powiatu z wezwaniem do usunięcia naruszenia interesu prawnego, 
pod którym podpisała się większa część mieszkańców Policka. Zrobimy wszystko, żeby to 
przekazanie nie nastąpiło, a jeśli nastąpi, to pod tymi warunkami, które wskazał 
Burmistrz Sianowa p. Berlicki. Mam nadzieję, że p. Wójt zechce podobnie się 
ustosunkować do tego tematu. Proszę p. radnego z Wyszeborza, aby zechciał nas również 
w tej sprawie poprzeć. 
 
Wójt: ta droga leży w granicach administracyjnych gminy Sianów, dlatego Wójt Gminy 
Manowo nie zabiera głosu w tej sprawie, bo nie jest stroną. Ponadto radni powiatowi 
zachowali się podobnie, jak burmistrz Sianowa. Były uwagi do tej uchwały i zostało to 
zapisane w protokole. Dotyczyły one zawarcia w akcie notarialnym informacji o 
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służebności tej drogi. Są drogi, które przebiegają przez las i od zawsze są dostępne dla 
mieszkańców, np. droga od Rosnowa do Pobądzia (10 km). Mieliśmy spotkanie dotyczące 
dróg powiatowych. Pan Starosta dąży do zweryfikowania dróg zgodnie z definicją dróg 
powiatowych. Chciałby część dróg przekazać samorządom. Dyrektor Zwoliński doszedł do 
wniosku, że Lasy Państwowe mają środki i budują drogi i jednocześnie samochody 
transportujące drzewo z lasu niszczą te drogi – i złożył taką propozycję.  
Ja byłem zadowolony, że ta droga będzie przekazana i przez chwilę nie pomyślałem, że 
Nadleśniczy mógłby wprowadzić zakaz ruchu. Prawo mówi, ze jeśli droga prowadzi przez 
las i łączy 2 miejscowości, to jest traktowana jako droga publiczna. Nie ma takiego 
zastrzeżenia, że tylko dla mieszkańców. Jeśli chodzi o realizację schetynówki, to dyrektor 
Zwoliński zakładał drogę powiatową Manowo-Maszkowo. Zwrócił się na piśmie do dwóch 
samorządów (Manowo, Sianów) o partycypację w kosztach. Pomimo wysokich kosztów – 
1.050.000 zł - wszyscy byli za udziałem w kosztach. Dlaczego został wybrany ten odcinek? 
Nie decydował o tym Dyrektor PZD ani Starosta. Odcinek Policko-Maszkowo odpadł, bo 
burmistrz Sianowa nie wyraził zgody. Był brany pod uwagę odcinek Manowo-Policko, ale 
zmieniły się zasady finansowania przez Wojewodę (30% - nie więcej jak 1.000.000 zł). Z 5,6 
mln zostało 3,6 mln. Trudno mi powiedzieć, kiedy ona będzie zrealizowana (Policko-
Maszkowo). Najważniejsze w przypadku przekazywanej drogi jest to, żeby w akcie 
notarialnym była zapisana możliwość korzystania z niej przez wszystkich uczestników.  
Mnie przekonała ta idea dyrektora PZD, ze Nadleśnictwo jest zamożną instytucją, stać ich 
na to i poczuwają się do odpowiedzialności za drogi. Sugerowałem się tym, że gdyby ta 
droga przez najbliższe 5 lat miałaby być nieprzejezdna, to lepiej żeby Nadleśnictwo ją 
naprawiło, a naszą kwestia jest dopilnowanie tego, żeby wszyscy mogli z niej korzystać. 
 
Jerzy Bokiej – mieszkaniec gminy Manowo: jest tutaj pewna nieścisłość. Przeczytałem 
protokół z posiedzenia Rady Powiatu. Dyrektor Zwoliński wyraźnie powiedział, że jeśli to 
będzie turysta z Katowic, to taką drogą nie przejedzie. To jest zaprotokołowane. Nieprawdą 
jest, że będą mogli wszyscy korzystać z tych dróg. Kilka lat temu została wyremontowana 
przez Lasy Państwowe droga z ul. Lubiatowskiej do Policka. Droga publiczna została 
zrobiona z funduszy Lasów. Natychmiast po wyremontowaniu postanowiono znak zakazu 
ruchu. Dostałem wiele inwektyw od straży leśnej, że nie wolno mi tamtędy jeździć. 
Turystów, którzy do mnie jeździli strażnicy straszyli mandatami (prawdą jest, że nikogo nie 
ukarali). Usłyszeli jeszcze przy okazji wiele złych słów na mój temat. Próbuje Państwu 
udowodnić, że nie jest prawdą, że to będą drogi publiczne. Taki zapis nie znajdzie się w 
zapisie notarialnym – jeśli tak będzie, to ja się pod tym podpisuję. Gdyby powstała taka 
droga, to nic innego sobie bym nie życzył. Przykłady, które państwu podałem nie są 
wyssane z palca.  
 
Irena Oleksy – radna Powiatu Koszalińskiego: co do wystąpienia p. Zwolińskiego p. Jerzy 
ma rację. Drogi należące do Nadleśnictwa nie stanowią dróg publicznych, ale radni 
głosujący za tą uchwałą postawili warunek. 
 
Jerzy Bokiej – mieszkaniec gminy Manowo: nie ma tego w protokole posiedzenia Rady. 
 
Irena Oleksy – radna powiatu Koszalińskiego: był podany warunek o służebności tej drogi i 
nie będzie znaku zakazu. Wszystko zależy od dobrej woli nadleśniczego. Było powiedziane, 
że będzie to droga leśna do ogólnego użytku. 
 
Jerzy Bokiej – mieszkaniec gminy Manowo: to zostało powiedziane, ale nie zostało 
zaprotokołowane. To tak, jakby nie było powiedziane. Prawda jest taka, że taki zapis musi 
się pojawić w akcie notarialnym i nie może to pozostawać w gestii dobrej woli aktualnie 
pełniącego funkcję nadleśniczego. Jeśli taki zapis znajdzie się w akcie notarialnym, to 
jestem za tym. Jestem pewien, że takiego zapisu nie będzie. Apeluję do p. Wójta, żeby 
wystąpił z w tej sprawie z opinią mieszkańców. 
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Radny Konstanty Dańczak: 
� Kilka lat temu był tutaj dyrektor PZD. Zamierzano podjąć decyzję o budowie drogi 

asfaltowej od Manowa do Maszkowa dla celów turystycznych. Mieszkańcy Policka i 
Wyszeborza złożyli pismo sprzeciwiające się budowie takiej drogi (nasili się ruch 
tirów). Proszę przyznać mi rację, że tak było.  

 
Jerzy Bokiej – mieszkaniec gminy Manowo: to prawda. Była taka sytuacja, ale mówiono o 
tym, ze ma to być obwodnica Koszalina – dlatego były protesty.  
 
Radny Tomasz Padykuła: popieram apel p. Jerzego Bokieja. We wrześniu napisałem pismo 
do PZD z załączonymi zdjęciami stanu drogi z Wyszeborza do Policka. Otrzymałem 
odpowiedź, że ta droga będzie remontowana w miarę możliwości finansowych. 
 
Bogumiła Wasilewska – prezes Stowarzyszenia Ziemi Manowskiej: w Boninie działa koło 
PTTK, które w tym roku obchodzi 40-lecie swego istnienia. Mamy spotkanie w najbliższą 
środę w klubie osiedlowym, na które zapraszamy chętnych.  
 
Robert Murii – prezes Spółki Elektrociepłownia Rosnowo: 12 listopada zakończyła się 
inwestycja w Rosnowie – przebudowa systemu grzewczego. Kosztowała brutto 2.000.000 
zł. Inwestycja objęła również szkołę, przedszkole i klub osiedlowy. Temperatura 
zewnętrzna reguluje temperaturę wewnątrz budynku – nie trzeba zakręcać grzejników.  
Około 3 tygodni temu Urząd Skarbowy przeprowadził kontrolę Spółki. Nie było zaleceń 
pokontrolnych – Spółka jest prowadzona prawidłowo.  
 
Wójt: dziękuję prezesowi w imieniu mieszkańców Rosnowa. To była bardzo trudna decyzja 
– podjęcie tak dużego wyzwania przez taką młodą spółkę. Gratuluję i dziękuję. 
 
Jolanta Kaczmarczyk – dyrektor Przedszkola Samorządowego w Rosnowie: w lipcu była 
ewaluacja zewnętrzna Przedszkola przeprowadzona przez wizytatorów delegatury 
koszalińskiej. Moja 2-letnia praca na tym stanowisku została pozytywnie oceniona. W 
stosunku do wszystkich wymagań skierowanych do oświaty zostaliśmy ocenieni na 
poziomie wysokim, a na poziomie współpracy ze środowiskiem – jednocześnie z Państwem 
- w stopniu bardzo wysokim. Ta praca nie byłaby możliwa bez wsparcia Wójta, radnych i 
naszych partnerów. Bardzo gorąco dziękuję tym z Państwa, którzy podczas tej ewaluacji 
znaleźli czas, aby wziąć udział w wywiadzie. Dziękuję p. Wójtowi, Przewodniczącemu RO – 
p. Sławomirowi Jamce, p. Basi Zmudzie-Trzebiatowskiej oraz p. Genowefie Pelikan, która 
oddelegowała pracownika, ponieważ sama nie mogła uczestniczyć. To jest również dowód 
na to, że się wspieramy. Dziękuję również koleżankom dyrektorkom szkół i przedszkola. 
 
Wójt: w imieniu samorządu, rodziców i mieszkańców dziękujemy i gratulujemy.  
 
Piotr Tafelski – Komendant Straży Gminnej w Manowie: w związku z opracowywaniem 
budżetu na przyszły rok są z Państwa strony zapytania, co do propozycji zakupu radaru. 
Sytuacja z fotoradarami jest dynamiczna i się zmienia. Nie wiem, czy my ten radar 
zakupimy. Mamy informacje, ze ITD dąży do ustawiania na drogach krajowych kolejnych 
słupów do fotoradarów. W tym roku zrobiliśmy 28.000 zdjęć. Jeśli zostanie postawiony 
słup w Kretominie, to nie będziemy mogli ustawić tam fotoradaru mobilnego. Rozważamy 
możliwość wystąpienia o zezwolenie na postawienie słupa w Kretominie. Sytuacja się 
zmienia i uwarunkowania prawne tez mogą się zmienić.  
Wpływy z mandatów w przyszłym roku nie przekroczą 2.000.000 zł. W tym roku 
nałożyliśmy mandatów na kwotę 2.300.000 zł. Niezapłaconych mandatów jest 3.888 na 
kwotę ponad 700.000 zł.  
Były również zapytania, czy w straży nie ma przerostu administracji. Czas sporządzenia 1 
mandatu z dokumentacją to 30 minut. Do tego sporządziliśmy 500 wniosków o ukaranie. 
Jest 1 pracownik oddelegowany przez wójta do prowadzenia postępowań egzekucyjnych. 
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Następnie p. Komendant szczegółowo omówił jak wyglądają kwestie prowadzonych przez 
Straż postępowań oraz czas potrzebny na załatwienie poszczególnych spraw i ustalania 
właścicieli pojazdów.  
Zakup radaru – obecny mobilny fotoradar waży 70 kg. Nowy radar waży ok. 3 kg. Jedna 
osoba ma problemy z rozstawieniem takiego radaru. Dlatego chciałem kupić nowy. 
Ponadto nasze radary już się starzeją. Najstarszy już nie spełnia swoich funkcji. 
Odebrałem ostatnio z naprawy radary i okazało się, że i tak radar nie działa należycie.  
W Straży są zatrudnione 4 osoby na stałe i 6 pracowników interwencyjnych.  
 
Radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska: 

� Dziękuję p. Wójtowi za zrealizowanie oświetlenia w Rosnowie. 
� Dziękuję również za zorganizowanie spotkania z organizacjami pozarządowymi. 

 
Radny Sławomir Jamka: 

� 10 listopada odbyła się w Rosnowie akademia z okazji Święta Niepodległości przy 
współudziale GOK i klubu seniora Nestor oraz zaprzyjaźnionych placówek 
oświatowych. Dziękuję tym Państwu, którzy uczestniczyli w tym spotkaniu. 

� 9 grudnia Rada Osiedla w Rosnowie organizuje turniej piłki nożnej na Orliku, na 
który serdecznie zapraszam.  

 
 
 
I przerwa – 1300 - 1330     
 
 

 
Ad.II.1. Zimowe utrzymanie dróg  
Jan Prus – Przewodniczący Rady w temacie zimowego utrzymania dróg powiatowych oddał 
głos p. Zbigniewowi Dzięgielewskiemu z Powiatowego Zarządu Dróg.  
 
Zbigniew Dzięgielewski - Powiatowy Zarząd Dróg: jesteśmy przygotowani do okresu 
zimowego. Zadnie to realizowane będzie po części siłami własnymi i po części poprzez 
zlecenia (umowy z Zarządem Dróg Miejskich).  

� Drogi w Kretominie  - będą utrzymywane w ramach porozumienia z Zarządem Dróg 
Miejskich. 

� Bonin – droga będzie utrzymywana przez w ramach zlecenia przez p. Brzozowskiego. 
� Cewlino – droga będzie utrzymywana w ramach zlecenia przez p. Brzozowskiego. 
� Pozostałe drogi bitumiczne będzie utrzymywał PZD. Do utrzymania wyznaczyłem 1 

samochód ciężarowy z solarko-piaskarką. Dotyczy to dróg: do Wyszeborza, do 
Wyszewa, Kurozwęcz-Dobrociechy.  

Ponadto mamy zawartą umowę na samo odśnieżanie na pozostałych drogach (Dęborogi, 
Policko, Wiewiórowo, Kopanino). Będzie to robił p. Stasiak.  
Zgromadziliśmy mieszankę w ilości 2.800 ton.  
 
Radny Stanisław Turowski: w ub. roku w przez kilka dni mieliśmy utrudniony wjazd do 
Bonina – był zasypany. Jeździliśmy pasem wyjazdowym. Proszę zwrócić na to uwagę, aby 
ten zjazd był bezpieczny.  
 
Zbigniew Dzięgielewski - Powiatowy Zarząd Dróg: jest to bardzo trudne do rozstrzygnięcia. 
Jak spadnie dużo śniegu, to pojawiają się problemy z jego odgarnianiem w granicach 
swojej własności i w granicach własności sąsiadującej. W przypadku Bonina całe 
skrzyżowanie leży w gestii GDDKiA. Trudno jest to pogodzić. Będę miał to na uwadze. 
 
Wójt: na apel radnych Urząd podzielił na 6 zadań utrzymanie dróg gminnych. W wyniku 
przetargu: 
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� 4 zadania (południowa część gminy) będą realizowane przez p. Stasiaka. 
� 2 zadania (część północna) będą realizowane przez p. Łukasza Markiewicza.  

Sprzęt do wykonania tych zadań jest zabezpieczony (sprawdziliśmy to).  
Podzieliliśmy utrzymanie na zadania, aby realizacja była bardziej skuteczna. Sprzętu jest 
tyle samo co zadań, dlatego powinny być wykonywane jednocześnie. Na początku mogą 
wystąpić problemy związane ze znajomością terenu.  
 
 
Ad.II.2. Pierwsze czytanie projektu budżetu gminy na 2013 r. 
 
Wójt: było w tej sprawie posiedzenie komisji, na którym wprowadziliśmy pewne zmiany. 
Kolejne posiedzenie również będzie poświęcone projektowi budżetu. Proszę p. 
Przewodniczącego Komisji Budżetu i finansów o podsumowanie wczorajszego posiedzenia 
Komisji. 
 
Sławomir Jamka – Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów przedstawił 
podsumowanie zmian zaproponowanych na posiedzeniach Komisji: 

� Dział 700 (wykonanie studium) – zmniejszenie ze 120.000 zł na 60.000 zł. 
� Dział 750 (Urząd Gminy): 

o Usługi internetowe – z 15.000 na 7.000 zł, 
o Tel. komórkowe – z 10.000 zł na 5.000 zł, 
o Tel. stacjonarne – z 35.000 zł na 14.000 zł, 
o Tel. komórkowy (Rada Gminy) – z 1500 na 750 zł, 
o Dotacje dla pozost. org. pozarządowych – z 10.000 zł na 17.000 zł, 

� Dział 754 
o zarządzanie kryzysowe. Wykreślona została obrona cywilna. Zmiana z 73.000 

zł na 68.500 zł, 
o Straż Gminna (tel. komórkowe) – z 6.000 zł na 3.000 zł, 
o Fotoradar – ta kwestia zostanie jeszcze rozstrzygnięta (70.000 zł). 
o Dofinansowanie do paliwa – z 5.000 zł na 2.000 zł, 
o Zakup samochodu dla Straży Pożarnej – z 20.000 zł na 10.000 zł, 
o Zakup kserokopiarki dla GOPS – z 15.000 zł na 10.000 zł 

� Dział 921 – środki własne na Rady Sołeckie – zmniejszenie o 14.000 zł  
o Rada Osiedla w Rosnowie – zmniejszenie o 5.000 zł 
o Rady Soł. Manowo, Kretomino i Bonin – zmniejszenie po 3.000 zł. 

Jest to nasza propozycja do dalszej dyskusji. Potencjalne zmniejszenie deficytu wyniosłoby 
127.200 zł.   

 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: proszę o wpisanie wszystkich zaległości do budżetu. 
Zadłużenie wynosi ok. 2.000.000 zł i brakuje ok. 1.300.000 zł.  
 
Bożena Tomaszewska: wyszczególnimy w budżecie wszystkie pozycje zadłużenia w 
najbliższym czasie, jak już się wyjaśni sytuacja.  
Pan Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów nie wspomniał o wydatkach 
majątkowych, które uległy przesunięciu: 

� przygotowanie terenu pod boisko w Manowie( zaległe  
      faktury  za 2012  r. płatne w 2013 r.- 400.000 zł)           - 

 
z 600.000 zł na 400.000 zł 

� budynek techniczny przy boisku w Manowie                   - ze 100.000 zł na 430.000 zł 
>   parking przy boisku  w Manowie                                        - pozostaje 100.000 zł 
� płyta boiska w Manowie( zaległa faktura za 2012 r. płatna 

w 2013 r.- 400.000 zł)                                                       -       
z 500.000 zł na 400.000 zł 

� trybuny sportowe przy boisku w Manowie                          - z 430.000 zł na 400.000 zł 
 
Ostateczną wersję budżetu przygotuję po ewentualnych zmianach zaproponowanych na 
grudniowej komisji. Zmniejszenia wpłyną na zmniejszenie deficytu budżetowego. Wszelkie 
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zmiany w tym projekcie uchwały wpływają na zmianę uchwały w sprawie prognozy 
finansowej.  
 
 
Ad.II.3. Podjęcie uchwał w sprawie:  
Jan Prus – Przewodniczący Rady: w związku z wycofaniem z porządku obrad czterech 
uchwał chciałbym poinformować, że zgodnie z pismem Wojewody uchwały, które maja 
obowiązywać od 1 stycznia muszą zostać przesłane do Szczecina do 30 listopada 2012 
roku. W związku z powyższym na jutro zwołuję sesję nadzwyczajną o godz. 8.15.  
 
Radny Tomasz Padykuła: czy możemy w tym momencie zarządzić przerwę, aby p. 
Magdalena Osińska dokładnie wyjaśniła kalkulację stawki za śmieci.  
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: jeśli Państwo macie taką potrzebę, to jest to możliwe. 
 
Radny Andrzej Sokalski: albo załatwiamy dzisiaj sprawę do końca, albo przekładamy na 
jutro.  
 
Radny Tomasz Padykuła: zrobiłem zamieszanie. Jest mi przykro, że p. Wójt powiedział, że 
jest to moja prywatna inicjatywa. To jest inicjatywa mieszkańców. Wiedzieliście Państwo, 
że ta uchwała musi wejść w życie 1 stycznia. Chciałbym dokładnie wyjaśnić, czy istnieje 
możliwość obniżenia zaproponowanej stawki 9,90 zł o 1-2 zł. 
 
Wójt: 1-2 zł stanowią poważne kwoty.  
 
Radny Tomasz Padykuła: rozmawiałem z p. Magdą na ten temat. Powiedziała, że 1 zł w 
przeliczeniu na wszystkie wpływy stanowi 80.000 zł. 
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: proponuję, żeby dać czas p. Magdzie do jutra, żeby się 
do tego przygotowała. Jutro się spotkamy i zdecydujemy.  
 
Radny Andrzej Sokalski: a jeśli jutro nie będzie quorum? Uważam, że p. Tomek miał na to 
tydzień czasu i mógł to z p. Magdą wyjaśnić. 
 
Radny Tomasz Padykuła wystąpił do Przewodniczącego rady z wnioskiem o zarządzenie 
przerwy w obradach w celu skonsultowania się z częścią radnych, którzy chcieliby 
skonsultować ten temat. 
 
Przewodniczący Rady zarządził 10-minutową przerwę. 
 
 
II przerwa – 1400 - 1422 
 
Po przerwie radny Tomasz Padykuła wycofał wniosek, który złożył w sprawie zmiany 
porządku obrad.  
 
Przewodniczący poddał pod głosowanie wniosek Radnego T. Padykuły. Wniosek został 
przyjęty przez Radę 13 głosami za, przy 2 wstrzymujących się.   
Jan Prus – Przewodniczący Rady: w związku z powyższym będziemy pracować nad 
uchwaleniem wszystkich zaproponowanych projektów uchwał. 
 

a) przyjęcia regulaminu działalności świetlic wiejskich na terenie Gminy 
Manowo, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 
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2012 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub 
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXIV/150/2012, podjęta została 12 głosami za, przy 3  
wstrzymujących się. 
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

b) nadania nazw ulicom w miejscowości Kretomino, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 
2012 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub 
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXIV/151/2012, podjęta została 15 głosami za 
(jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

c) Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych na 2013 rok, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 
2012 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub 
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXIV/152/2012, podjęta została 15 głosami za 
(jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

d) przyjęcia harmonogramu realizacji zadań wynikających z „Gminnego 
Programu Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2011-2014” w roku 
2013, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 
2012 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub 
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXIV/153/2012, podjęta została 15 głosami za 
(jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

e) podziału Gminy Manowo na stałe obwody głosowania, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 
2012 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub 
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXIV/154/2012, podjęta została 15 głosami za 
(jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

f) zatwierdzenia taryf za zbiorowe zaopatrzenie w wodę i zbiorowe 
odprowadzanie ścieków, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 
2012 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub 
wnioski?  
 
Radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska: prosiłam o wyjaśnienie kwestii 
podatku w opłacie abonamentowej. W zeszłym roku był doliczony 8-
procentowy podatek, a w tym roku nie ma.  
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Wójt: p. Wojtyniak powiedział, że jest to dobrze wyliczone. My proponujemy 
podwyżkę taryf, ponieważ otrzymaliśmy od Wodociągów informację o 
podwyżce ceny wody.  
 
Radny Konstanty Dańczak: to dotyczy ścieków odprowadzanych do 
oczyszczalni ścieków w Boninie? 
 
Wójt: obowiązuje jedna cena za wodę i ścieki na terenie gminy Manowo.  
 
Irena Oleksy – sekretarz gminy: dotyczy ona urządzeń gminy i kanalizacja w 
Kretominie należy do urządzeń gminy.  
 
Wójt: uściślimy ten zapis w uchwale, żeby jasno wynikało, kogo uchwała 
dotyczy.  
 
Uchwała otrzymała Nr XXIV/155/2012, podjęta została 14 głosami za, przy 1  
wstrzymującym się. 
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 
 

g) uchwalenia zmiany miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego gminy Manowo dla części wsi Bonin w obrębie Bonin dla 
jednostek 14U/MN, 17U/MN i 06KDD, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 
2012 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub 
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXIV/156/2012, podjęta została 15 głosami za 
(jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

h) uchwalenia zmiany miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego części wsi Kretomino w obrębie ewidencyjnym 
Kretomino w gminie Manowo dla jednostki D-13, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 
2012 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub 
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXIV/157/2012, podjęta została 15 głosami za 
(jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

i) uchwalenia zmiany miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego części wsi Kretomino w obrębie ewidencyjnym 
Kretomino w gminie Manowo dla jednostki D-22, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 
2012 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub 
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXIV/158/2012, podjęta została 15 głosami za 
(jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 
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j) uchwalenia zmiany miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego części wsi Kretomino w obrębie ewidencyjnym 
Kretomino w gminie Manowo dla jednostki D-17, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 
2012 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub 
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXIV/159/2012, podjęta została 15 głosami za 
(jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

k) uchwalenia zmiany miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego części wsi Kretomino w obrębie ewidencyjnym 
Kretomino w gminie Manowo dla jednostki D-41, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 
2012 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub 
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXIV/160/2012, podjęta została 15 głosami za 
(jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

l) przyjęcia „Programu i zasad współpracy Gminy Manowo z organizacjami 
pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność 
pożytku publicznego na rok 2013”, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 
2012 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub 
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXIV/161/2012, podjęta została 15 głosami za 
(jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

m) określenia metody ustalania opłaty za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi oraz ustalenia stawki opłaty, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 
2012 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub 
wnioski?  
 
Wójt: nasze wyliczenia to są założenia. Jeśli macie Państwo wątpliwości co do 
kwot przyjętych do wyliczeń, to wyjaśniam że jest przyjęta średnia urzędu. 
Będzie ogłoszony konkurs na pracowników. Musimy również zaplanować do 
tego dodatek stażowy. Zakup sprzętu – w następnym przetargu tych kosztów 
już nie będzie. Na te wydatki muszą być zaplanowane określone środki. Jeśli 
się okaże, że stawka jest za wysoka, to wprowadzimy korektę. Nie wiemy 
również, jak będzie wyglądała windykacja. Taka jest rola radnego, żeby 
walczyć o jak najniższe stawki dla mieszkańców. Moją intencją również nie 
jest wprowadzenie wygórowanych stawek. Spróbujmy zacząć od takiej stawki. 
Koszalin, Tychowo i Białogard proponują 14 zł, w Polanowie 12 zł, w 
Bobolicach jest 10 zł.   
 
Radny Tomasz Padykuła: w jakim terminie musimy ogłosić przetarg? 
 
Wójt: najpóźniej w marcu. 
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Radny Tomasz Padykuła: czy wcześniej będzie można zapoznać się ze 
specyfikacją? 
 
Wójt: oczywiście. Mamy wspólne spotkania z innymi samorządami – 7 gmin 
jest za przeprowadzeniem wspólnego przetargu. Chodzi o to, żeby zapłacić 
firmie tylko raz (zamiast 15.000 zł zapłacimy po 3.000 zł). Ustawa mówi 
wyraźnie, że właściciel nieruchomości ma zabezpieczyć worki i pojemnik. My 
chcemy ten obowiązek przenieść na operatora, żeby mieszkańców dodatkowo 
nie obciążać.  
Do p. Tomka Padykuły: my w Rosnowie za śmieci płacimy 9,74 zł. Dlatego 
mówię, że skorygowanie o 1 zł w dół jest na tą chwilę nie do zrealizowania. To 
jest założenie z góry, że będziemy do tego dopłacali.  
 
Radny Leszek Kondrat: przed głosowaniem chciałbym kilka spraw wyjaśnić. 
To nie było zamieszanie wywołane przez Tomka, tylko sprowokowanie 
dyskusji. Nie tylko my jesteśmy winni, że dyskusja toczy się dopiero teraz – 
powinna odbyć się odpowiednio wcześniej. Ciąży też na nas 
odpowiedzialność, że nie domagaliśmy się takiej dyskusji. Obawiam się, żeby 
dzisiejsza sytuacja nie była wykorzystywana w dalszej pracy.  
 
Wójt: to był wypadek przy pracy po jednej i po drugiej stronie. Nie sądzę, że 
ktokolwiek będzie wykorzystywać dzisiejszą sytuację. Ten incydent nie 
wpłynie na współpracę Rady z Wójtem. Przepraszam Tomka za to, co 
powiedziałem.  
 
Uchwała otrzymała Nr XXIV/162/2012, podjęta została 8 głosami za, przy 6  
wstrzymujących się i 1 przeciwnym. 
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 
 

n) określenia terminu, częstotliwości i trybu uiszczania opłaty za 
gospodarowanie odpadami komunalnymi, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 
2012 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub 
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXIV/163/2012, podjęta została 14 głosami za, przy 1  
wstrzymującym się. 
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 
 

o) określenia wzoru deklaracji o wysokości opłaty za gospodarowanie 
odpadami komunalnymi składanej przez właścicieli nieruchomości 
zamieszkałej, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 
2012 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub 
wnioski?  
 
Radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska: deklaracja jest dobrowolna i jeśli jej 
nie złożę, to gmina naliczy opłatę na podstawie osób zameldowanych? 
 
Magdalena Osińska-Śliwa: gmina naliczy opłatę na podstawie meldunków. 
Deklaracja dotyczy osób zamieszkałych, a nie zameldowanych.  
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Uchwała otrzymała Nr XXIV/164/2012, podjęta została 14 głosami za, przy 1  
wstrzymującym się. 
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 
 

p) szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia usług w zakresie 
odbierania odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości, na 
których zamieszkują mieszkańcy i zagospodarowania tych odpadów, w 
zamian za uiszczoną przez właściciela nieruchomości opłatę za 
gospodarowanie odpadami komunalnymi, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 
2012 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub 
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
 
Radny Tomasz Padykuła: w jaki sposób będzie naliczana opłata dla 
właściciela, który mieszka w sklepie i prowadzi działalność gospodarczą? 
 
Magdalena Osińska-Śliwa: jeśli chodzi o mieszkanie, to ma obowiązek złożyć 
deklarację. Przedsiębiorcy pozostają na starych zasadach (podpisują umowy 
na wywóz nieczystości bezpośrednio z operatorem).  
 
Uchwała otrzymała Nr XXIV/165/2012, podjęta została 14 głosami za 
(jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

q) regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie gminy Manowo, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 
2012 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub 
wnioski?  
 
Wójt: Rada Gminy uchwala regulamin i w każdej chwili może go zmienić jeśli 
będzie taka potrzeba. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXIV/166/2012, podjęta została 14 głosami za 
(jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

r) ustanowienia służebności przesyłu na niezabudowanych działkach 
gruntu, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 
2012 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub 
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXIV/167/2012, podjęta została 13 głosami za, przy 2  
wstrzymujących się. 
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

s) wyrażenia zgody na zawarcie z dotychczasowymi najemcami kolejnej 
umowy najmu lokalu użytkowego – Ośrodka Zdrowia w Manowie, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 
2012 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub 
wnioski? 
 
Radny Leszek Kondrat: proszę o krótką informację na ten temat. 
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Wójt: z końcem roku wygasają umowy na wynajem lokali służących jako 
ośrodki zdrowia w Manowie i w Boninie.  
 
Uchwała otrzymała Nr XXIV/168/2012, podjęta została 15 głosami za 
(jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

t) wyrażenia zgody na zawarcie z dotychczasowymi najemcami kolejnej 
umowy najmu lokalu użytkowego – Ośrodka zdrowia w Boninie, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 
2012 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub 
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXIV/169/2012, podjęta została 15 głosami za 
(jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

u) ustanowienia służebności korzystania z nieruchomości położonej w 
Mostowie, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 
2012 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub 
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXIV/170/2012, podjęta została 15 głosami za 
(jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

v) odpłatnego nabycia działki 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 listopada 
2012 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub 
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXIV/171/2012, podjęta została 15 głosami za 
(jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 
 
 
 

Ad.II.4. Wolne wnioski i informacje 
 

Radny Tomasz Padykuła: czy jest szansa, aby pożyczone pieniądze z profilaktyki zostały 
zwrócone, aby zakupić meble do klubu w Wyszeborzu. 

 
Bożena Tomaszewska – skarbnik gminy: jest szansa. Proszę o ustalenie z p. Edytą Nowak 
o jaką kwotę chodzi. Wszystkie pożyczone środki powinny na to konto wrócić.  
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady:   

� Wpłynęła informacja ze Stowarzyszenia „Zachowaj trzeźwy Umysł” dotycząca 
laureatów prowadzonej kampanii. Z terenu gminy są to następujące osoby:   

o Julia zawadzka, 
o Roksana Bunga, 
o Katarzyna Adamowicz, 
o Joanna Dzwonek. 

 
 

Ad.II.5. Odpowiedzi na interpelacje 
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Roman Kłosowski – wójt gminy udzielił odpowiedzi na interpelacje zgłoszone przez: 
- T. Padykułę: 

� Ścieki – odpowiedziałem w trakcie sesji. 
� Droga do biskupa – w przyszłym tygodniu pojedziemy z p. Wojtyniakiem 

zlustrować tę drogę. 
- B. Zmudy-Trzebiatowskiej:  

� Kursowanie busów w niedzielę – w środę porozmawiamy na ten temat. Jeśli nie 
będzie dobrej woli przewoźników, to my tego na nich nie wymusimy. 

- G. Góral:  
� Rzeka w Mostowie – to spotkanie dotyczy innych spraw, ale wykorzystam 

sytuację, żeby porozmawiać na temat możliwości dofinansowania tego 
przedsięwzięcia.   

� Cmentarz – z tym tematem borykamy się od zawsze. Ks. Tomaszewski twierdził, 
że jest to cmentarz parafialny. Okazało się, że należy on do skarbu państwa. Nie 
chciałbym kosztami utrzymania tego cmentarza obciążać rad sołeckich. 
Postaram się w tym budżecie znaleźć na ten cel jakieś środki.  

- S. Jamki: 
� Ratownicy na kąpielisku w Rosnowie – postaramy się wysupłać pieniądze na ten 

cel. Dla turystów ważne jest, że kąpielisko jest strzeżone. Dla mnie ważne jest to, 
że na tym kąpielisku jest gospodarz, który dba o utrzymanie porządku na tym 
terenie.  

- K. Dańczaka:  
� Oświetlenie – w przypadku Rosnowa czekaliśmy długo, ale zrobili więcej niż 

chcieliśmy. Może uda nam się w również w przypadku Kretomina tę kwestię 
załatwić. 

� Drzewa zasłaniające lampy – w środę podejmiemy decyzję i prawdopodobnie 
wytniemy je. 

� Lustro – skierujemy tę interpelację do powiatu. 
� Lustro na ul. Grzybowej – zrobimy to na wiosnę.  
� Wykup udziałów – czy wszyscy chcą sprzedać te udziały? Jeden z właścicieli 

żąda 20.000 zł.  
- - S. Turowskiego:  

� Droga do szkoły – jest wpisana do budżetu. Jak tylko warunki atmosferyczne 
pozwolą ogłosimy przetarg na realizację tej drogi. 

� Zjazd z drogi nr 11 do Bonina – dotyczy to drogi powiatowej (przy pierwszej 
studzience).  

- D. Sapilaka: 
� Remont drogi w Cewlinie – na tę chwilę tylko ją wyrównamy, a w przyszłym roku 

wykonamy poważniejsze prace.  
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: w grudniu posiedzenie Komisji odbędzie się trzynastego, 
natomiast sesja dwudziestego.  
 
Ad.II.6. Zakończenie 
Z uwagi na wyczerpany porządek obrad Przewodniczący Rady Gminy zamknął 
Obrady XXIV Sesji Rady Gminy Manowo. 
 
Protokołowała:    
Anna Drabik                                                                                                         

 


